

**Measures Taken by the Sultanate of Oman in Combating
International Terrorism**

1- The Sultanate of Oman is free from terrorism and extremism due to the policies pursued, where it has maintained, over the past decades, a great deal of balance, discipline and rationality vis-à-vis all internal and external variables, as well as dealing with external strains without imposing restrictions on its political will and national choices, or at the expense of regional relations. This contributed greatly to preventing the penetration of extremist subversive thought.

2- The Sultanate of Oman paid great attention to combating terrorism and ideological extremism, through following a comprehensive strategy, which aimed at consolidating internal security and addressing issues of extremism and terrorism, in a manner consistent with the requirements of its internal situation and foreign policies.

Firstly, the Political Measures:

3- The Sultanate of Oman sought to develop its political model in a way that paves the way for further consolidating the foundations of development, by means of strengthening cooperation with all parties regionally and internationally, and investing in the Omanis and engaging them in political life. From this standpoint, several steps were taken, including:

A) Strengthening the concept of national unity and integrating members of society without discriminating between sects or religious doctrines, and promoting the principle of moderation and tolerance.

B) Realizing economic, social and cultural development in all regions, with a focus on providing essential services to remote areas.

C) Promoting popular participation through the regular progression of the “Shura Approach” (the Islamic Principle of Consultation) in a way that suits the specificity of Omani society.

D) Paying attention to families enrolled in the Social Security Program and providing them with a decent life, in addition to creating suitable jobs for Omani citizens by developing programs and plans for job seekers.

E) Establishing balanced relations with various countries of the world to ensure stability.

Secondly, the Security Measures:

4. The Sultanate of Oman has pursued its security policies, through promoting the collective sense of the importance of internal stability, and creating awareness among the competent authorities in the country that matches the level of dangers and causes of instability, in light of the lack of security in the international arena. From this perspective, it has taken many measures as follows:

- A) Addressing the grounds of extremism and blocking extremist elements by arresting them, and preventing the escalation of their activity.
- B) Following up on the activities of Advocacy Groups and active individuals, in such groups, to avoid being exploited by any extremist groups.
- C) Conducting friendly interviews with individuals lured into extremism, in order to advise them and right their mistaken notions.
- D) Confronting those involved in extremism and their parents, guardians, or relatives who have influence over them.
- E) Containing and not defaming those involved in extremist activities, and seeking the provision of job opportunities by the Government and private-sector agencies, after having completed the legal and penal procedures, in addition to following up with such individuals and making sure that they are free of extremist ideas.

Thirdly, the Media Measures:

5. The Sultanate of Oman has pursued a preventive media policy to protect society from the sources of radicalization and extremism that lead to terrorism, through consolidating the values of tolerance, harmony, unity and rapprochement among its members, in addition to avoiding all forms of inciting sectarian strife and tribal hatred, on various media outlets. Moreover, pursuing a policy of neutrality in reporting news, especially the news related to civil and sectarian conflicts in some countries of the region, as well as avoiding overstatement and exaggeration, considering that what is occurring in such countries, is of a political and not a sectarian nature.

Fourthly, the Religious Measures:

6. The Sultanate of Oman based its religious approach on the foundations of freedom of belief, thought, and not coercing others to follow a specific approach, and adjudicating to the language of reason, as it is the common denominator between peoples and civilizations, while not giving fanatics an opportunity to quarantine thought. In this context, the Sultanate of Oman sought to do the following:

- A) Equality between Islamic sects within the Sultanate of Oman and not preferring one sect over another.
- B) Supervising Friday Prayers' sermons and lectures, and pre-preparing the content of the topics and officially approving them.
- C) Making people aware of the dangers of exaggeration and sectarian differences, and educating and guiding them to follow the correct Islamic teachings.
- D) Making use of the expertise of the Sultanate of Oman in tolerance, coexistence and combating terrorism, during the Third United Nations Counter-Terrorism Week (CT Week).

Fifthly, the Legal Measures:

7. The Sultanate of Oman has issued many laws and legislation to combat terrorism, its financing, and extremism. It has also ratified most of the international and regional agreements and treaties on combating terrorism, which include provisions criminalizing incitement to commit terrorist acts.

Sixthly, the International Cooperation:

8. Based on the position of the Sultanate of Oman, which condemns terrorism in all its forms and manifestations, and its commitment to the goals and Charter of the United Nations to maintain international peace and security; it affirms its support and endorsement of the international efforts aimed at eliminating the phenomenon of international terrorism and combating it, through taking appropriate and effective measures in that regard:

- A) Cooperating with other States in exchanging information related to terrorist elements and actions to limit the spread of their activities.
- B) Ratifying most international and regional agreements and treaties on combating terrorism, which include provisions criminalizing incitement to commit terrorist acts.
- C) Emphasizing the country's commitment to implementing international resolutions issued by the United Nations Security Council.
- D) Promoting dialogue and expanding understanding between civilizations through external participation in seminars and conferences on that aspect.
- E) Establishing two national committees on combating terrorism and its financing, namely **(the National Counter-Terrorism Committee and the National Committee for Combating Money Laundering and the Financing of Terrorism)**.
- F) The Sultanate of Oman is keen to implement the recommendations of the Financial Action Task Force on Money Laundering (FATF), most notably the

national risk assessment, and strive to achieve technical compliance and effectiveness, and cooperates fully with international evaluators in that regard.

Seventhly, issuing a National Strategy to Combat Terrorism:

9. The National Counter-Terrorism Strategy was issued, in which scientific and practical frameworks and foundations were developed to combat terrorism and its financing, preserve the safety of the Sultanate of Oman from any terrorist act, protect citizens from being influenced by extremist ideas, and enhance participation in international efforts, that in line with the United Nations Counter-Terrorism Strategy. Accordingly, four axes were adopted: **(Preventing Terrorism, Preventing and Combating Terrorism, Building and Developing Capabilities, and Respecting Human Rights and the Rule of Law).**

التدابير التي قامت بها سلطنة عُمان في مجال مكافحة الإرهاب الدولي

1- إن خلو سلطنة عمان من الإرهاب والتطرف كان بسبب السياسات المتبعة؛ حيث حافظت طوال العقود الماضية على قدر كبير من التوازن والانضباط والعقلانية مع كافة المتغيرات الداخلية والخارجية فضلاً عن التعامل مع الطلبات الخارجية دون أن يفرض ذلك قيوداً على إرادتها السياسية واختياراتها الوطنية أو أن تكون على حساب علاقاتها الإقليمية، وساهم ذلك بشكل كبير في عدم تغلغل الفكر التخريبي المتطرف.

2- أولت سلطنة عمان اهتماماً كبيراً بمكافحة الإرهاب والتطرف الفكري من خلال إتباع استراتيجية شاملة استهدفت ترسيخ الأمن الداخلي ومعالجة قضايا التطرف والإرهاب، في نسق ينسجم مع متطلبات وضعها الداخلي وسياساتها الخارجية.

أولاً : التدابير السياسية.

3- سعت عُمان إلى تطوير نموذجها السياسي بما يمهّد السبيل لتثبيت دعائم التنمية ودفع عجلتها إلى الأمام من خلال بناء قاعدة تعاون صلبة مع كافة الأطراف اقليمياً ودولياً، والعمل على بناء الإنسان العماني وإشراكه في الحياة السياسية، ومن هذا المنطلق اتخذت العديد من الخطوات منها :

(أ) تعزيز مفهوم الوحدة الوطنية والعمل على صهر أفراد المجتمع دونما تفرق لطائفة أو مذهب معين، وتعزيز مبدأ الوسطية والتسامح.

(ب) تحقيق التنمية الاقتصادية والاجتماعية والثقافية ونشرها في كافة المناطق مع التركيز على توفير الخدمات الضرورية للمناطق النائية.

(ج) تطوير المشاركة الشعبية من خلال التدرج الطبيعي في نهج الشورى بما يتناسب وخصوصية المجتمع العماني.

(د) الاهتمام بأسر الضمان الاجتماعي والعمل على توفير الحياة الكريمة لهم بالإضافة إلى الجهود في مجال توفير وظائف مناسبة للمواطنين من خلال وضع برامج وخطط للباحثين عن عمل.

(هـ) إقامة علاقات متوازنة مع مختلف دول العالم بما يكفل تحقيق الاستقرار الأمني الداخلي.

ثانياً : التدابير الأمنية

4- انتهجت عُمان سياستها الأمنية من خلال رفع الإحساس الجماعي بأهمية الاستقرار الداخلي وتشكيل وعي لدى الجهات المختصة في الدولة يوازي مستوى الأخطار وبواعث عدم الاستقرار في ظل حالة عدم الاستقرار الأمني الذي تشهده الساحة الدولية، ومن هذا اتخذت العديد من الإجراءات كالتالي:

(أ) التصدي لبواعث التطرف وقطع الطريق على العناصر المتطرفة عن طريق اعتقالهم ومنع استفحال نشاطهم.

(ب) متابعة أنشطة الجماعات الدعوية والأفراد الناشطين فيها تجنباً لعدم استغلالهم من قبل أية جماعات متطرفة.

(ج) إجراء مقابلات ودية مع الأشخاص الذين يُرصد عليهم بدايات التشدد وذلك لنصحهم وتصحيح أفكارهم المغلوطة.

(د) العمل بمبدأ المواجهة بين المتورطين وآبائهم أو أولياء أمورهم وأقاربهم ذوي التأثير عليهم.

(هـ) احتواء المتورطين في نشاطات متطرفة من خلال الحرص على عدم التشهير بهم والسعي عبر الجهات الحكومية والخاصة لتوفير فرص عمل لهم وذلك بعد استكمالهم الإجراءات القانونية والجزائية، والتواصل معهم بين الفترة والأخرى لإشعارهم بوجود المتابعة وقطع الطريق على أية محاولة لعودتهم لتبني أفكار متشددة.

ثالثاً : التدابير الإعلامية

5- اتبعت عُمان سياسة إعلامية وقائية لتحصين المجتمع من بواعث التطرف والتشدد الذي يقود إلى الإرهاب وذلك بترسيخ قيم التسامح والوئام والوحدة والتقارب بين أفرادها والبعد عن إثارة النزعات الطائفية والكراهية القبلية في كافة الأدوات بمختلف المنابر الإعلامية المحلية. كما أن إتباع سياسة الحياد في تناول الأخبار لاسيما المتعلقة بالنزاعات الأهلية والطائفية في بعض دول المنطقة، والبعد عن التهويل والمبالغات باعتبار أن ما يحصل في تلك الدول إنما هو شأن داخلي سياسي وليس طائفيًا.

رابعاً : التدابير الدينية.

6- استندت عُمان في إطار نهجها الديني على أسس من حرية المعتقد والتفكير وعدم إكراه الآخر على منهج محدد والتحاكم إلى لغة العقل باعتباره القاسم المشترك بين الشعوب والحضارات مع عدم إعطاء فرصة للمتعصبين بأن يقوموا بالحجر على الفكر. وفي هذا الإطار سعت السلطنة للآتي:

أ) المساواة بين المذاهب الإسلامية داخل السلطنة وعدم تفضيل مذهب دون آخر.

ب) الإشراف على خطب الجمعة والمحاضرات والإعداد المسبق لمحتوى المواضيع والموافقة الرسمية عليها.

ج) تبصير الناس بمخاطر المغالاة والخلافات المذهبية وتوعيتهم وارشادهم لاتباع التعاليم الإسلامية الصحيحة.

د) الاستفادة من تجربة سلطنة عمان في التسامح والتعايش ومكافحة الإرهاب، والتي جاءت في إطار المشاركة في أسبوع الأمم المتحدة (الثالث) لمكافحة الإرهاب.

خامساً : التدابير القانونية.

7- أصدرت عُمان العديد من القوانين والتشريعات لمكافحة الإرهاب وتمويله والتطرف، كذلك قامت بالتصديق على معظم الاتفاقيات والمعاهدات الدولية والإقليمية المعنية بمكافحة الإرهاب التي تضم بنوداً تجرم التحريض لارتكاب أعمال إرهابية.

ساساً : التعاون الدولي.

8- انطلاقاً من موقف عُمان الذي يُدين الإرهاب بكافة أشكاله وصوره، والتزاماً منها بأهداف وميثاق الأمم المتحدة لصيانة السلم والأمن الدوليين، فإنها تؤكد دعمها وتأييدها للجهود الدولية الرامية إلى القضاء على ظاهرة الإرهاب الدولي ومكافحته باتخاذ التدابير المناسبة والفعالة في هذا الشأن.

أ) التعاون مع الدول الأخرى في مجال تبادل المعلومات المتعلقة بالعناصر والأعمال الإرهابية للحد من أنشطتها وانتشارها.

ب) التصديق على معظم الاتفاقيات والمعاهدات الدولية والإقليمية المعنية بمكافحة الإرهاب التي تضم بنوداً تجرم التحريض لارتكاب أعمال إرهابية.

ج) التأكيد على التزام البلاد بتنفيذ القرارات الدولية الصادرة عن مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة.

د) تعزيز الحوار وتوسيع رقعة التفاهم بين الحضارات وذلك من خلال المشاركات الخارجية في الندوات والمؤتمرات المعنية بهذا الجانب.

هـ) إنشاء لجنتين وطنيتين تُعنى بمكافحة الإرهاب وتمويله وهما (اللجنة الوطنية لمكافحة الإرهاب، اللجنة الوطنية لمكافحة غسل الأموال وتمويل الإرهاب).

و) حرص سلطنة عمان في تنفيذ توصيات مجموعة العمل المالي "الفاتف"، أبرزها التقييم الوطني للمخاطر، والسعي لتحقيق الالتزام الفني والفعالية، وتتعاون بشكل كامل مع المقيمين الدوليين في هذا الإطار.

سابعاً : إصدار استراتيجية وطنية لمكافحة الإرهاب.

9- تم إصدار الاستراتيجية الوطنية لمكافحة الإرهاب والتي تم فيها وضع أطر وأسس منهجية علمية وعملية لمكافحة الإرهاب وتمويله، والمحافظة على سلامة السلطنة من أي عمل إرهابي ووقاية المواطنين من التأثير بالأفكار المتطرفة، وتعزيز المشاركة في الجهود الدولية، وانسجاماً استراتيجية الأمم المتحدة لمكافحة الإرهاب تم اعتماد (4) محاور فيها وهي (الوقاية من الإرهاب، منع الإرهاب ومكافحته، بناء وتطوير القدرات، واحترام حقوق الإنسان وسيادة القانون).

- انتهى -

